
تخریب با اسم رمز مرمت!
نسلفرداجزئیات»طرححرمتاحرم«رابررسیمیکند؛ آزاده سلیمان نژاد / گروه ایران 

news@ naslefarda.net 

 »هیچ گونــه تخریبی دربافــت تاریخی 
شیرازصورت نگرفته اســت«. این جمله 
بناست تیتراژ پایانی ماجرای تخریب بافت 
تاریخی در شیراز باشــد، ولی آیا چنین 
می شــود؟ عزت الله ضرغامی در حاشیه 
جلســه اخیر هیات دولت دربــاره اخبار 
تخریب بافت تاریخی شیراز، اظهار کرد: 
با وجود شایعات و جو سازی هایی که بعضاً 
شناخته شده هســتند و باید پاسخگوی 
تخریب های ســال های گذشــته باشند، 
هیچ گونه تخریبی در بافت تاریخی شیراز 
صورت نگرفته است. هم اکنون به دعوت 
وزارت میراث فرهنگی حــدود 50 نفر از 
اهالی رسانه در حال بازدید از بافت تاریخی 
شــیراز هســتند. کار ما مرمت است نه 
تخریب. کار ما اصلاح تخریب های گذشته 
است. کار ما پاسخگو کردن کسانی است 
که در گذشته بافت های تاریخی را تخریب 
کردند. تلاش ما این است که مرمت و آماده 
ســازی محیط ها به خصوص در خصوص 

محوطه ها، انجام شود.
اما ماجرا چه بود؟

ماجرای تخریب بافــت تاریخی 
شیراز به بهانه توسعه حرم حضرت احمدبن 
موسی معروف به حضرت شاهچراغ آنقدر 
مهم است که توانســته طی روزهایی که 
حواس افکار عمومی قاعدتاً باید هزارجای 
دیگر باشــد توجه هــا را در افکار عمومی 
به خود جلــب کند مخصوصــاً وقتی که 
اســم های خاص و بعضی نقــل قول های 

جنجالی هم منتشر شود.
»فرارو« در این باره نوشــته کــه یکی از 
همیــن مصاحبه های مهم کــه در آن به 
بعضی هدف های پشت پرده و چهره های 
تاثیرگذار پرداخته شــده از طریق صفحه 
شخصی رضا کیانیان در اینستاگرام وایرال 
شده و دســت به دســت می چرخد. این 
مصاحبه که به محمدمهــدی کلانتری، 
پژوهشگر دکترای مرمت و احیای بناها و 
بافت های تاریخی و همچنین دبیر پویش 
»نجات بافت تاریخی شیراز« تعلق دارد در 
واقع متعلق به خبرگزاری فارس است که 
در ۲۷ دی ماه یعنی حدود یک ماه پیش 

منتشر شد.
جالب اینکه درست یک سال پیش یعنی 
در بهمن ماه ۱۴00 هم خبرگزاری فارس 
میزبان کلانتــری بود تا همــراه با دکتر 
غلامحسین معماریان استاد رشته معماری 
به مســئله تخریب بافت تاریخی شیراز 
برای توســعه حرم بپردازند یعنی زمانی 
که موضوع هنوز به بحث داغ شــبکه های 

اجتماعی تبدیل نشده بود.
محمدمهدی کلانتری، پژوهشگر دکترای 
مرمت و احیای بناها و بافت های تاریخی و 
همچنین دبیر پویش »نجات بافت تاریخی 
شــیراز« در گفت و گوهــای ویدئویی با 
خبرگزاری فارس ســابقه ماجرا را چنین 
مطرح می کند: »دردولــت احمدی نژاد 
در ســال ۱۳۸۹ طرحی به نام »طرح 5۷ 
هکتاری« مطرح می شود. در این طرح 5۷ 
هکتار از بافت تاریخی شیراز که محدوده 
اتصال دو حرم است هدف قرار می گیرد. 
خود بافت تاریخی شیراز ۳۶0 هکتار است 
که ۲ هزار بنای ارزشمند ثبت نشده و ۴۱0 
بنای ارزشمند ثبت ملی شده در دل خود 
دارد. محدوده 5۷ هکتاری در وســط این 
۳۶0 هکتار که قدیمی ترین قسمت بافت 
تاریخی است قرار دارد. یعنی دقیقاً جایی 
که مسجد جامع عتیق، حرم امامزادگان 

مطهر و… در آن جای دارد.
عکس هوایی ســال ۱۳۳5 انسجام بافت 
تاریخی شــیراز را نشــان می دهد. یعنی 
اصل تخریب بافت تاریخی شیرازمربوط 
به بعد از انقلاب است. در این طرح مصوب 

شده حجم تخریب ها به شدت بالاست. اما 
نکته جالب تر این اســت که گردانندگان 
طرح به آنچه بر روی کاغــذ هم تصویب 
کرده اند وفادار نیستند و در عمل می بینیم 
که بناهای بالای خط طــرح تخریب هم 
تخریب می شود. مثلًا شرق حرم شاهچراغ 
به صورت کف تراش تخریب و قسمت هایی 
که در طرح، مسکونی دیده شده، در عمل 
تخریب می شــود. تا ســال ۱۳۹۴ سه و 
نیم هکتار خارج ازطــرح مصوب تخریب 
می شود. همچنین ســه ونیم هکتار بافت 
تاریخی دور »مدرســه خان« به مجتمع 
تجاری تبدیل می شــود و خیابانی به نام 
۹ دی هم کشیده می شــود. برای ساخت 
خیابان ۹ دی میدان احمدی را مسدود و 
تبدیل به صحن و شبستان کردند. بعد هم 
گفته شد که، چون مسیر خیابان احمدی 
بسته شده نیاز به مسیری جایگزین داریم. 
این مسیر جایگزین به نام خیابان ۹ دی در 
مسیر ساخت خود ۱۲0 پلاک تاریخی را 

تخریب کرد.
 در ســال ۱۳۹۲ با روی کار آمدن دولت 
روحانی، معــاون وزیر راه و شهرســازی 
حناچــی انتخــاب می شــود. حناچی 
مرمت خوانده و متخصص بناهای تاریخی 
هستند. ایشان درســال ۱۳۹۴ طرح 5۷ 
هکتاری را در شــورای عالی اســتان لغو 
می کند. علت لغو هم اینطور بیان شد که 
بانیان طرح به آنچه روی کاغذ مصوب شده 
بود وفادار نماندنــد، ۱0 بنای ثبت ملی را 
در جریان کارخود تخریب کردند و حجم 

تخریب هم بسیار بالا بوده است.
در آخرین اقدام با همکاری حرم شاهچراغ، 
شهرداری و اداره راه و شهرسازی، بناهای 
ســلیمی و منتصری در اواخر سال ۱۳۹۶ 
تخریب شــد. وقتی لغو اجرای طرح 5۷ 
هکتاری منتشــر شــد هیچکدام از این 
ارگان ها تخریب های انجام شده را گردن 
نگرفتند، درحالی که بــرای تخریب های 
بیشتری با هم مشارکت جمعی داشتند. 
مونســان وزیر وقت میراث فرهنگی برای 
تخریــب بناهای ســلیمی و منتصری به 
شــورای عالی امنیت ملی شکایت کرد و 
شورا مقرر کرد که تخریب ها متوقف بشود و 
مسببین تخریب دوبنای ارزشمند مذکور 

موظف به بازسازی عین به عین شدند.
 این گونه بود که از ســال ۱۳۹۷ تا ۱۴00 
این طرح مســکوت باقی ماند. در ســال 
۱۴00 سفر استانی رئیسی اتفاق افتاد که 
مصوبه ای با دو بخش درباره بافت تاریخی 

شاهچراغ گذاشته شد.
در بخش اول گفته می شود وزارت کشور 

۱00 میلیاردتومــان پرداخــت می کند 
تــا در بازآفرینی اطراف حرم شــاهچراغ 
مشــارکت کند. مصوبه دوم هم می گوید 
تهیه و تصویب طــرح تفصیلی مجموعه 
5۷ هکتاری شــاهچراغ از طرف شورای 
عالی شهرســازی و معماری به شــورای 
برنامه ریزی و توسعه استان تفویض گردد. 
یعنی کل تهیه و تصویــب طرح تفویض 
اختیار به اســتان و از اختیار شورای عالی 
خارج می شــود. درحالی کــه طرح های 
بزرگ مقیاس به صورت اســتانی تصویب 
نمی شــوند و شــورای عالی درباره آن ها 
تصمیم می گیرد. در اســتان هم که همه 
ارکان از تخریب بناهای تاریخی حمایت 

می کردند.
 در آن زمان مرحوم رستم قاسمی به عنوان 
وزیر راه، نامه ای به معاون اول، آقای مخبر از 
امضاکنندگان نامه تفویض اختیار به تهیه 
و تصویب طرح به استان فارس، می زنند و 
عنوان می کنند این کار اعتراضات شدیدی 
به دنبال داشــته و نباید از طریق تفویض 
اختیار پیگیری بشود. اما متاسفانه استان 
تا همین الان که من در خدمت شما هستم 
این موضوع را از طریق تفویض اختیاری که 

شده پیش می برد.
در زمان شــروع مخالفت هــا و نامه های 
اســاتید، آقای ضرغامی مصاحبه کردند 
و گفتند که پژوهشــگاه میراث فرهنگی 
را متولی نظارت بر طرح توســعه حرمین 
کرده ایم. همان موقــع بنده هم مصاحبه 
کــردم و گفتم آقای ضرغامی گوشــت را 
دســت گربه داد! چرا؟ چون خود اعضای 
پژوهشــگاه از مدیــران اســتانی میراث 
فرهنگــی بوده اند. یعنی در ۸ ســالی که 
تخریب های گسترده انجام می شد و میراث 
فرهنگی سکوت کرده بود همین دوستان 
مسئول بودند و حتی جلوی ثبت بناهای 

ارزشمند جدید را می گرفتند«.
در هر حــال تخریب هایی که بــه بهانه 
طرح های مختلــف و اغلب بــا نیت های 
خیرخواهانــه امــا غافل از دســتورزبان 
حفاظت از میراث فرهنگی در شهرهایی 
نظیر اصفهان، شیراز و …. به وقوع پیوسته 
یا می پیوندد موجبات نگرانی علاقه مندان 
به میراث فرهنگی کشــور را فراهم آورده 

است.
در این میان تخریب خانه های تاریخی در 
شیراز سابقه ای چندین ساله دارد، در حالی 
که این خانه ها ظرفیتی برای رونق دهی به 
بافت تاریخی این کلان شهر و اقتصاد مرکز 
استان فارس محسوب می شوند اما با مجوز 

و بدون مجوز به جانشان حمله می شود.

رکنا، چنــد روز پیش نوشــت: در ادامه 
تخریب های سازمان یافته در بافت تاریخی 
شیراز برای توسعه حرم حضرت شاهچراغ 
)ع( و ایجاد راه های ارتباطی و اتصال تمام 
حرم های امامــزادگان مدفــون در پهنه 
۳۶0 هکتاری این بافت ارزشمند، تخریب 
بناهای تاریخی مسیر امامزاده ابراهیم )ع( 
تا حرم شــاهچراغ )ع( از روز دوشنبه ۱۷ 

بهمن ۱۴0۱ آغاز شد.
به گفته این خبر گزاری به نظر می رســد 
متولیان این طرح سعی دارند حرم حضرت 
احمدابن موسی و حســین بن موسی دو 
برادر امــام رضا علیه الســلام را از طریق 
تخریب بافت و ایجاد گذرگاه یا پروژه های 

دیگر به هم متصل کنند.
 شهروندان این منطقه از شهر شیراز اعلام 
کرده اند که لودرهــا و بولدوزرها در حال 
تخریب و آواربرداری بناهــای تاریخی و 
ارزشمند این مسیر هستند و به ساکنان 
بناهای مستقر در این مسیر اخطار شفاهی 
تخلیه داده شده است و با آنکه هنوز روند 
تملک بناها انجام نشده، عملیات تخریب 

وارد فاز اجرائی شده است.
ســایت خبری »فراز« نیز هفته گذشته 
اعلام کرد: خبرها حاکی از آن اســت که 
اداره راه و شهرسازی شیراز به طور مخفی 
در حال خریداری املاک تاریخی شــرق 
حرم شاه چراغ )ع( بوده و در صدد است تا 
طرح توسعه حرم شاهچراغ )ع( را مخفیانه 
و بی سروصدا اجرا کند؛ در واقع اداره راه و 
شهرسازی شیراز در حال خرید خانه های 
تاریخی در شرق حرم شاه چراغ )ع( است. 
اگرچه استانداری فارس این خبر را تکذیب 
کرده و دیگر مسئولان میراث فرهنگی و 
وزارت گردشگری واکنشی نشان نداده اند، 
اما احتمال آن می رود که به زودی شاهد 
نابودی بخشــی از بافت تاریخی شــیراز 

باشیم.
 گفتنی است، روزنامه شرق با شرح افت و 
خیزهای مختلفی که این طرح در دولتهای 
مختلف داشته اســت، اعلام کرده با روی 
کار آمدن دولت جدیــد، موافقان تخریب 
بافت تاریخی عزم خــود را جزم کردند و 
شهردار جدید شــیراز نیز اعلام کرد یکی 
از اولویتهای او »طرح 5۷ هکتاری توسعه 

حرم« خواهد بود.
 اما رئیس سابق سازمان میراث فرهنگی 
و گردشــگری شــیراز در این باره معتقد 
اســت طرح حرم تا حرم شیراز که اجرای 
غیرقانونی آن منجر به نابودی بافت تاریخی 
شیراز خواهد شد، برای اولین بار نیست که 
در کشور اتفاق می افتد و این یک الگویی 

از تقدس فروشی می باشــد که تبدیل به 
سودآورترین فعالیت اقتصادی در کشور 

شده است.
سید محمد بهشتی شیرازی در گفتگو با 
رکنا همچنین اعلام کرده با انجام این طرح 
بافت تاریخی شیراز به همراه بیش از 50 اثر 
ثبت شده در فهرست آثار ملی و هرآنچه که 
شیراز با آن شیراز شده است از بین می رود.

به گفته وی »متاسفانه دو دستگاه اجرایی 
در کشور که کیان سرزمینی ما در دستان 
آنهاست قدرت و زبان نه گفتن را ندارند؛ 
سازمان محیط زیست در برابر پروژه هایی 
مانند سد چمشیر توان ایستادگی ندارد و 
ســازمان میراث فرهنگی در برابر تخطی 
به میراث تاریخی شهری به قدمت شیراز 

سکوت اختیار کرده است.«
 خانه تاریخی دیگری، شنبه شب در شیراز 
به ویرانه تبدیل و زیباییهای منحصر به فرد 
آن زیر چرخ آهنی لودرها تخریب شد. اما 
در مورد این طرح اما و اگر ها بسیار است، 
یک پژوهشگر تاریخ در واکاوی این موضوع 
گفت: بافت تاریخی اســتان فارس و شهر 
شیراز سالیان دور نیز مورد بی مهری قرار 
گرفته بود علی احمدی در توضیح گفت: 
در زمان دولت موقت مهدی بازرگان زمانی 
که صادق خلخالی اقدام به تخریب تخت 
جمشــید کرد با مخالفت شدید استاندار 

وقت فارس مواجه شد.
وی ادامه داد: قطعاً اگر مرحوم نصرت اله 
امینی پای کار نمی ایســتاد اکنون هیچ 
اثری از تخت جمشــید باقی نمانده بود، 
این محقــق دو عامل را در ایــن جریان 
دخیل اســت، وی ابتدا تفکر ایدئولوژیک 
یا همــان مذهب را مطرح کرد و ســپس 
موضوع مافیای اقتصاد را پیش کشــید، 
احمدی معقتد است کسانی که به قدرت 
متصل هســتند بــرای در اختیار گرفتن 
بودجه به انجام پروژه های مختلف متوسل 
می شوند تا بتوانند از بودجه تخصیص یافته 
اســتفاده کنند. اکنون نیز که قرار است 
یک بافت تاریخی به زعم آنان بی اهمیت 
خراب شود تا حرم شاه چراغ گسترش یابد 
نامش ایدئولوزی مذهبی است اما در پس 
پرده اش همان مافیای شــدید اقتصادی 
قرار دارد. البته به نظر می رسد این نظریه 

چندان نیز بی راه نباشد.
دبیر پویش ملی نجات بافت تاریخی شیراز 
هجدهم بهمن امســال در این خصوص 
گفته راه ارتباطی به طــول ۱000 متر و 
عرض نامشخص در شرایطی در حال تملک 
و تخریب ضرب الاجلی قرار گرفته که هیچ 
گونه طــرح مصوبی در کمیســیون ماده 
5 استان فارس و شــورایعالی معماری و 

شهرسازی کشور ندارد.
 محمد مهدی کلانتری در این باره به خبر 
گزاری فارس اعلام کرده یکی از کسانی که 
در این قضیه نقش اساســی دارد شخصی 
است به نام رضازاده، استاندار سابق فارس 
که بعد از تصدی استانداری معاون عمرانی 

شاه چراغ شد.
کلانتری در ادامه گفته، تخریب های ۸۹ 
تا ۹۴ در زمــان اســتانداربودن رضا زاده 
و با حمایت وی انجام شــد. به گفته وی 
درست اســت که بنا به گفته مقام معظم 
رهبری شیراز می بایست تبدیل به سومین 
حرم اهل بیت شــود امــا، موضوع اصلی 
اینجاست که با همین وسعت فعلی در پیک 
جمعیت ســال یعنی نوروز یا مراسم های 
 مذهبی حرم شــاه چراغ پــر از جمعیت

 نمی شود.
وی افزود: بــا تملک اجبــاری برای اهل 
بیت حرم بسازیم؟! به گفته محمد مهدی 
کلانتــری »در این طرح از مــردم زمین 
می خرند متری هشت میلیون تومان و در 
آن قبر می سازند و متری دو میلیارد تومان 

به همان مردم می فروشند«.

بدنیستدرآخرینماهزمستانیکتفاوت
رابیاموزیم!

بین آنفولانزا و سرماخوردگی 
مشابه و احتمالًا همزمان

پریسا جمدی / گروه ترجمه
news@ naslefarda.net 

 بینی تان گرفته؟ گلویتان می ســوزد و سرتان 
درد می کند؟ شــاید برایتان ســؤال باشــد که 
سرماخورده اید یا دچار آنفولانزای فصلی شده اید؟ 
از آنجایی که بســیاری از علائم سرماخوردگی و 
آنفولانزا ممکن است شبیه هم باشند، تشخیص 
این دو عارضه از یکدیگر ممکن است دشوار باشد، 
مگر اینکه فرد مبتلا به پزشــک مراجعه کرده و 
آزمایش دهد. در این مقاله به معرفی تفاوت های 
بین علائم آنفولانزا و سرماخوردگی پرداخته ایم. 
عامل اصلی ایجــاد ســرماخوردگی و آنفولانزا، 
ویروس است. و هر دو عارضه باعث ایجاد عفونت 
تنفسی می شوند. با بررسی علائم خیلی راحت تر 
می توان فرق بین این عارضه را تشــخیص داد. 
در صورت ابتلا به سرماخوردگی احتمالاً علائم 
زیر را مشاهده خواهید کرد: آبریزش یا گرفتگی 
بینی، گلو درد، عطسه، سرفه، سردرد یا بدن درد، 
خستگی ملایم. علائم آنفولانزا به شرح زیر است: 
سرفه خشک و شدید، تب متوسط تا زیاد، اگرچه 
همه مبتلایان به آنفولانزا تب نمی کنند، گلو درد، 
لرزش لرز، درد شــدید عضلانی یا بدن، سردرد، 
گرفتگی و آبریزش بینی، خســتگی شدید که 
ممکن است تا دو هفته ادامه داشته باشد، تهوع 
و استفراغ، و همچنین اسهال )شایع ترین عارضه 
در کودکان). معمولاً چند روز طول می کشــد تا 
سرماخوردگی ظاهر شود و خفیف تر از آنفولانزا 
است. بعلاوه سرماخوردگی بین ۷ تا ۱0 روز از بین 
می رود، اگرچه ممکن است علائم آن تا ۲ هفته 

ادامه داشته باشند.
اما علائم آنفولانزا برعکس سرماخوردگی سریع 
ظاهر شــده و معمولاً طی ۱ تــا ۲ هفته بهبود 
می یابند و معمولاً شدیدتر از علائم سرماخوردگی 

هستند.
با توجه به علائم تان می توانید تشــخیص دهید 
که دچار سرماخوردگی شــده اید یا آنفولانزا. در 
صورت ابتلا به آنفولانزا باید به پزشــک مراجعه 
کنید تا پس از ۴۸ ساعت از گذشت علائم تحت 

آزمایش قرار گیرید.
ســرماخوردگی نوعی عفونت دستگاه تنفسی 
فوقانی ناشــی از یک ویروس است. طبق نتایج 
حاصل از تحقیقات ۲00 نوع ویروس وجود دارند 
که می توانند منجر به ســرماخوردگی شــوند. 
سرماخوردگی ویروســی بسیار مسری است که 
معمولاً افراد مبتلا را به عطسه و سرفه می اندازد. 
اگرچه در هر فصلی امکان ابتلا به سرماخوردگی 
وجــود دارد، اما این بیماری در فصل زمســتان 
شایع تر است، چراکه ویروس های سرماخوردگی 
در رطوبت کم بهتر رشــد می کنند. این بیماری 
مسری، از طریق سرفه و عطسه فرد بیمار و پخش 

شدن ویروس در هوا قابل انتقال است.
یکی دیگر از راه های انتقال ویروس سرماخوردگی، 
دست زدن به سطوح )مانند میز، دستگیره در و ...( 
لمس شده توسط فرد بیمار و سپس دست زدن به 
چشم، بینی و دهان است. فرد معمولاً ۲ تا ۴ روز 
اول بعد از قرارگرفتن در معرض ویروس، می تواند 

ویروس را به دیگران منتقل کند.
آنفولانزا نوعی دیگر از بیماری های دستگاه تنفسی 
فوقانی است. برخلاف سرماخوردگی که ممکن 
است در هر فصلی ایجاد شود، آنفولانزا یک بیماری 
فصلی است. معمولاً فصل آنفولانزا از پاییز تا بهار 

است و اوج آن زمستان است.
در فصل آنفولانزا، این بیماری درســت شبیه به 
سرماخوردگی انتقال پیدا می کند، یعنی با تماس 
ســطوح آلوده. زمانی که به ایــن ویروس مبتلا 
می شوید از یکروز قبل از شروع علائم تا 5 الی ۷ 

روز بعد ناقل هستید.
ویروس هــای آنفولانــزای A، B و C توســط 
آنفولانزای فصلی ایجاد می شــود که آنفولانزای 
A و B از شــایع ترین انواع آن می باشند. هر ساله 
سویه های فعال ویروس آنفولانزا تغییر می کنند، 
به همین دلیل هرســال واکســن جدید برای 
آنفولانزا تولید می شود. برخلاف سرماخوردگی 
که معمولاً یک عارضه خفیف اســت، آنفولانزا 
ممکن اســت تبدیل به یک عارضــه جدی تر از 
جمله ذات الریه شــود، به خصوص در افراد زیر: 
کودکان، افراد مسن ت، زنان حامله و افراد مبتلا 
به بیماری هایی که باعث ضعیف شدن سیستم 
ایمنی می شــوند، از جمله آسم، بیماری قلبی یا 
دیابت. در صورتی کــه در معرض خطر عوارض 
آنفولانزا قــرار دارید، حتماً به پزشــک مراجعه 
کنید. معمولاً افراد زیر بیشــتر در معرض خطر 
هستند: افراد بالای ۶5 سال، زنان حامله، زنانی 
تازه ۲ هفته اســت که زایمان کرده اند، کودکان 
زیر ۲ سال، کودکان زیر ۱۸ ســال که آسپرین 
مصرف می کنند، افرادی که به دلیل مبتلا بودن 
به اچ آی وی، انجام درمان استروئیدی یا شیمی 
درمانی، دارای سیستم ایمنی ضعیفی هستند، 
افراد خیلی چاق، افرادی که بیماری مزمن ریوی 
یا قلبی دارند، افرادی کــه اختلالات متابولیک، 
مانند دیابت، کم خونی یا بیماری کلیوی دارند، 
افرادی که در خانه های سالمندان تحت مراقبت 
هستند. بهترین پیشنهاد برای جلوگیری از ابتلا به 
آنفولانزا، تزریق واکسن به خصوص در اوایل شروع 

فصل آنفولانزا است.
https://www.healthline.com/ :منبع
health/cold-flu/cold-or-flu?utm_
source=ReadNext#takeaway
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یافتن»مقصرافتتحصیلی« 
درگفتوگوبانایبرئیساولکمیسیون

آموزشوتحقیقاتمجلس:

امکانات و تجهیزات؟ معلمان؟ 
دانش آموزان؟ کرونا و یا ...!

دریا وفایی/  گروه  ایران
daryavafaei2009@gmil.com

وزارت آموزش وپرورش بازهم درباره افت تحصیلی 
دانش آموزان هشدار داده است. به نظر می رسد 
از زمانی که رئیس کمیســیون آموزش مجلس 
شورای اسلامی، از معدل کل ۱۱ و نیمی تحصیلی 
دانش آموزان کشور خبر داد، این نگرانی در بین 
وزارت آموزش وپرورشی ها شدت گرفت تا جایی 
که چنــد روز پیش مرکز اطلاع رســانی و روابط 
عمومــی وزارت آموزش وپــرورش در خصوص 
تعطیــلات متوالی مدارس به دلایــل مختلف و 
پیامدهای آن اطلاعیه ای صادر کرد. در بخشــی 
از این بیانیه آمده است:... وزارت آموزش وپرورش 
با هشدار درباره افت تحصیلی نگران کننده دانش 
آموزان و ایجاد مانع در تحقق اهداف آموزشــی 
و تربیتی دوره های تحصیلی ناشــی از تعطیلات 
پی درپی مدارس و وقفه هــای طولانی مدت در 
اجرای فعالیت ها و برنامه های درسی و آثار، تبعات 
و پیامدهای کوتاه مدت و بلندمدت مربوطه، اعلام 
می دارد هیچ روشــی جایگزین آموزش و تربیت 
حضوری در محیط مــدارس و کلاس های درس 
نخواهد بود و ضمن احترام به مراجع تصمیم گیر 
و اجرای مصوبات ایشان مطابق قوانین موضوعه، 
تأکید دارد که آموزش های مجازی پاســخگوی 
همه نیازهای دانش آموزان نبوده و جهت برقراری 
عدالت تربیتی و بهبود کیفیت آموزشی و پرورشی 
بر فعالیت مدارس به صورت حضوری تأکید دارد 
و معتقد است غیرحضوری شــدن مدارس باید 
به عنوان آخرین راه حل در نظر گرفته شود. هرچند 
در خصوص مجازی ماندن یا حضوری شدن درس 
و مدرسه دانش آموزان، سلایق متفاوتی در سطح 
کلان سیاست گذاری ها حکم فرماست بااین حال 
بهارستانی ها ریشه این افت تحصیلی را در عوامل 
دیگری می دانند. مهدی اســماعیلی نایب رئیس 
اول کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی دراین باره به ما گفت: عوامل مختلفی در 
پیشرفت تحصیلی دانش آموزان دخیل است. مثلًا 
برخورداری از معلمان ماهر و دانشــمند، وجود 
محتواهای آموزشی، روش ها و شیوه های تدریس 
که چه اندازه با فنّاوری روز دنیا متناسب است و 
باید به آن ها دسترسی پیدا کنیم، کیفیت فرایند 
آموزشی در محیط مدرســه که باید متناسب با 
امکانات آن مدرسه تعریف شود، همه این ها باید 
مدنظر قرار بگیرد تا دانش آموز بتواند به آن اهداف 

موردنظر دست پیدا کند.
نماینده اســتان آذربایجان در خانــه ملت ادامه 
داد: در نظام آموزشــی مــا که بر ســند تحول 
بنیادین یعنی، توجه به شیوه های تدریس، توجه 
به غنی ســازی محتواهای آموزشــی، توجه به 
برخــورداری از تجهیزات و امکانات آموزشــی، 
برخورداری از نیروی انسانی ماهر تأکید شده، چه 

اندازه زیر نظام این سند اجراشده است؟.
وی اضافه کرد: یکی از مشــکلات نظام آموزشی 
این است که فعلًا نظام آموزشی ما حافظه محور 
اســت که باید به فرایند محور تبدیل شود. یعنی 
مسئله محور باشد، خلاقیت دانش آموز را به دنبال 
داشته باشــد و ما الآن با این الگو فاصله داریم. لذا 
فعلًا لازم اســت که آموزش وپرورش سریعاً زیر 
نظام سند تحول را طراحی کند و تغییرات نظام 
آموزشی را انجام بدهد تا از بابت متولیان مشکلی 
نداشته باشیم.اسماعیلی خاطرنشان کرد: البته 
از طرفی دانش آمــوزان هم باید انگیــزه لازم را 
نسبت به تحصیل داشته باشند. الآن یکی دیگر 
از مهم ترین مشکلات نظام آموزشی ما این است 
که دانش آموزان ما آینده خودشان را ازنظر شغلی 
یک آینده امیدوارکننده نمی بینند. اینکه اگر ما 
تحصیل کردیم نتیجه اش چه می شــود. لذا باید 
انگیزه معلم و دانش آمــوز را در جایگاه مطلوب 
خودش قرار بدهیم. نایب رئیس اول کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی بیان 
داشت: این معدل ۱۱ و نیم مقطعی است، به خاطر 
اینکه در دو ســال و نیم کرونا تقریباً هرماهی که 
رده هایمان را به صــورت حضوری برگزار نکردیم 
معادل چهار ماه فرصتی بوده که از دست دادیم. 
یعنی یک فرصت بسیار مهمی را از دست دادیم. 
لذا در دوره کرونا آن کنــش متقابل بین معلم و 
دانش آموز که در فضای حقیقی شــکل می گیرد 
وجود نداشت. لذا نه می شود گفت تقصیر معلم و نه 
دانش آموز است، کرونا باعث چنین نزولی در معدل 
شد. محیط کرونایی محیط محدودکننده ای بود 
که معلم جایگاه حضوری خــودش را خالی دید 
و همین موضوع در برآیند نظام آموزشــی تأثیر 

منفی گذاشت.

گفتوگو

عضوکمیسیونبهداشتودرمانمجلسشورایاسلامی:

جانبیماراندرخطراست؛دارودستدلالهاست!
نسل فردا / گروه پارلمانی

news@ naslefarda.net 

 عضو کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس شورای اسلامی با انتقاد 
از قیمت دســتوری دارو، گفت: تولید داروهای داخلی برای بیماران 
سرطانی نیازمند تدابیر بیشتری است و باید دستگاههای مختلف از 
جمله وزارت صمت تا وزارتخانه بهداشت همکاری بیشتری در این 

حوزه داشته باشند، گاهی شاهد ورود داروها به شکل قاچاق در کشور 
هستیم که از چندین دســت می گذرد و همین عاملی برای افزایش 
قیمت آنها شده است. محمدعلی محســنی بندپی در گفت و گو با 
خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، در مورد افزایش نجومی قیمت داروها به 
ویژه داروهای بیماران سرطانی، گفت: رشد بی رویه قیمت دارو و گرانی 
بی سابقه آنها به دلایل مختلفی همچون تحریم ناجوانمردانه آمریکا، 

عدم ورود مواد اولیه تهیه داروها و حذف ارز ترجیحی و دولتی و خرید 
آزاد دارو توسط مصرف کنندگان بستگی دارد که هر یک از عناوین 
مطرح شده بر رشد فروش دارو در بازار سیاه و رشد زیر زمینی آن تأثیر 
گذاشته است. نماینده مردم چالوس، نوشهر و کلاردشت در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به وجود مشکلات متعدد تولید دارو در کشور، 
افزود: تولید دارو در کشور با مشکلات عدیده ای دیگری همچون تهیه 
مواد اولیه دارو، شرایط نامناسب اقتصادی تولید کنندگان، احتکار دارو 
و از همه مهمتر قیمت دستوری ثبت شده معاونت دارو و غذا برای تولید 
کنندگان روبرو است که هر یک از دلایل مطرح شده فشار حداکثری به 

بیماران و خانواده آنها وارد می کند. عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی در ادامه یادآور شد: وزیر بهداشت قول دادند 
بازار نابسامان دارو را مورد رسیدگی قرار دهند تا شرایط بیماران برای 
تهیه دارو مطلوب شــود و آنها دغدغه ای جز درمان بیماری نداشته 
باشند.محسنی بندپی با تاکید به اینکه عوامل مختلفی در گرانی دارو 
نقش دارند، گفت: گرانی دارو نشات گرفته از فاکتورهای مختلفی است 
که کنترل آن به تنهایی کار وزارت بهداشت نیست بلکه سازمان های 
مختلف و نهادهای متفاوتی همچون بانک مرکزی تا معاونت دارو و غذا 

باید ورود جدی در کنترل قیمت دارو داشته باشند.

عکسخبر

»آذر« و »توران« بعد از نگهداری موقت در سمنان هم اکنون به پارک 
ملی توران در شهرستان شاهرود منتقل شدند.
منبع: خبرآنلاین


